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Předposlední lednový víkend  zaplnila velký sál Společenského domu  West Drift Prix 2015. Soutěže se 
zúčastnilo celkem 31 jezdců z Čech, Moravy i Slovenska. Akce probíhala od pátku a v sobotu se konal hlavní 
závod. První místo putovalo do Uherského Hradiště, druhé místo na Slovensko, třetí místo do Liberce. 
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                               Zprávy z jednání Rady obce č. 03/01/15( 14.1.2015) 
                                                               J. Hahner, E. Buchová  
 
Informace 
1. Vedoucí Kulturního odboru OÚ Strašice Mgr. Makaj předložil RO na vědomí předběžný plán přednáškové a 
výstavní činnosti na rok 2015. V roce 2015 budou realizovány přednášky a výstavy na téma Strašice v době 
baroka, Pytláctví v Brdech, Brdy očima Petra Prokůpka, Z historie Strašických kasáren 1934-2004, Stanice 
Pegasus v Brdech, atd. Exkurze jsou naplánovány do Podbrdského muzea v Rožmitále a do Svaté Dobrotivé. 
2. Dne 14.1. proběhla schůzka se správcem bytového fondu. Na schůzce bylo projednáno několik bodů, např. 
provedení preventivní prohlídky požární ochrany v domě č.p. 492-493 z důvodu nadměrného skladování papíru 
ve sklepích, správce BF zpracuje výtah důležitých skutečností ohledně vyhlášeného dotačního titulu „Zelená 
úsporám“, paní Blažkové byla stornována výpověď z bytu, neboť pominuly důvody této výpovědi (odstranění 
satelitu z rámu okna), správce BF zpracuje zadání pro výběr projektanta na projekt zateplení domu č.p. 525, bude 
provedena prohlídka komínového tělesa u paní Sommerové. 
 
Projednáno 
1. Smlouva o výpůjčce kontejneru – SMO PK 
RO projednala návrh Smlouvy o výpůjčce kontejneru o objemu 12 m3 pro potřeby Sběrného dvora Strašice. 
Tento kontejner bude obci zapůjčen po dobu 5 let, následně přejde do majetku obce. Kontejner bude sloužit 
k odvozu objemného odpadu ze sběrného dvora. Kontejner byl pořízen z prostředků OPŽP na základě žádosti 
Sdružení města a obcí Plzeňského kraje. Záměr pořídit tento kontejner byl odsouhlasen již dříve na jednání RO. 
RO Smlouvu o výpůjčce schválila. 
 
2. Obecně závazná vyhláška č. 1/2015 
RO projednala návrh OZV č. 1/2015 o stanovení systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a 
odstraňování komunálních odpadů a nakládání se stavebním odpadem na území obce Strašice. Na základě 
novely zákona o odpadech byla změněna současná OZV č. 4/2012, kdy je povinností občanů třídit další složky 
odpadů z domácnosti, a to biologické odpady rostlinného původu a kovy. Sběr těchto odpadů bude probíhat ve 
Sběrném dvoře Strašice, což zákon umožňuje. 
RO návrh OZV o stanovení systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování 
komunálních odpadů a nakládání se stavebním odpadem na území obce Strašice vzala na vědomí.  
 
3. Licenční smlouva o veřejném provozování hudebních děl - OSA 
RO projednala návrh Licenční smlouvy o veřejném provozování hudebních děl. Jedná se o smlouvu na základě, 
které může obec Strašice vysílat prostřednictví veřejného rozhlasu hudební díla. Poplatek činí 7.089,- Kč. 
RO Licenční smlouvu o veřejném provozování hudebních děl schválila.  
 
4.Výpověď smlouvy – MUDr. Marcela Sazimová 
RO obdržela výpověď nájemní smlouvy z ordinace zubní lékařky. Nájemní vztah skončí  k 31.3.2014. Obec 
Strašice podala inzerát na pronájem ordinace na webové stránky www.dent.cz, zatím se žádný zájemce neozval. 
RO Výpověď nájemní smlouvy vzala na vědomí. RO záměr pronájmu ordinace zubního lékaře schválila.  
5. Smlouva o odstranění stavby – Římskokatolická farnost Rokycany 
RO projednala návrh Smlouvy o odstranění stavby, na základě které by měla Obec Strašice na vlastní náklady 
zajistit demolici budovy márnice na hřbitově. Odstranění proběhne na základě Souhlasu s odstraněním stavby 
z 28.11.2014, vydaným MěÚ Rokycany. Budova bude odstraněna do 31.12 2015. 
RO Smlouvu o odstranění stavby na pozemku st.p.č. 181 v termínu do 31.12.2015 schválila. 
 
6. Žádost o prošetření stavu komínu – M. Sommerová 
RO projednala žádost ohledně prošetření stavu komínu v bytě paní Sommerové. Z tohoto komínu by mělo dle 
sdělení žadatelky docházet k úniku spalin do bytu paní Klírové, na základě těchto skutečností nemůže žadatelka 
v bytě topit. 
Na základě schůzky se správcem bytového fondu bude provedena kontrola komína. 
RO Žádost o prošetření stavu komínu vzala na vědomí. 
 
7. Žádost o schválení splátkového kalendáře – č.j. 1731/14  
RO projednala žádost o schválení splátkového kalendáře na dluh ve výši 103.641,- Kč za užívání elektrické 
energie v areálu bývalých kasáren. Žadatel navrhuje splátku ve výši 3.500 Kč. První splátku již žadatel uhradil. 
Obec Strašice tento dluh již zažalovala, způsob zaplacení dluhu bude určen rozhodnutím soudu.  
RO Žádost o schválení splátkového kalendáře č.j. 1731/14 vzala na vědomí.  
 



8. Žádost o pronájem sálu – V. Vlasák 
RO projednala žádost ohledně pronájmu sálu Společenského domu Strašice za účelem pořádání diskoték. 
Žadatel již tyto akce pořádal ve spolupráci s nájemcem restaurace. Vzhledem k tomu, že nájemce v těchto 
prostorách končí, požádal, aby mohl akce pořádat i nadále. Občerstvení a pořadatelskou službu si žadatel zajistí 
sám na vlastní náklady. Žadatel požádal o pronájem sálu v termínech 14.2., 21.3. a 18.4. 
RO požaduje uhrazení nájemného ve výši 3.000 Kč a uhrazení vratné kauce ve výši 5.000 Kč. 
RO Žádost o pronájem sálu za podmínek uvedených ve zprávě schválila.  
 
9. Žádost o pronájem místnosti – M. Šafarčík 
RO projednala žádost o pronájem místnosti v areálu bývalých kasáren za účelem zřízení zkušební hudební 
skupiny Color Gardens z Mýta. 
RO Žádost o pronájem místnosti schválila.  
 
10. Plán zvýšení tělesné zdatnosti – OP Strašice 
RO projednala návrh vedoucího strážníka Obecní policie Strašice ohledně plánu zvýšení tělesné zdatnosti a 
výcviku střeleb v roce 2015. Každý ze strážníků absolvuje měsíčně 2 hodiny výcviku v bazénu, 2 hodiny ve 
fitcentru a 1 hodinu masáží. Ostré střelby budou měsíčně po dobu 3 hodin na střelnici v Mýtě nebo ve VVP 
Jince. 
RO Plán zvýšení tělesné zdatnosti a výcviku střelby na rok 2015 pro Obecní policii Strašice schválila.  
 
11. Bezpečnostní situace v obci Strašice – PČR Hrádek 
RO projednala zprávu o bezpečnostní situaci v obci Strašice v období měsíce listopadu 2014. Na území obce byl 
spáchán jeden trestný čin a deset přestupků. 
RO Zprávu o bezpečnostní situaci v obci Strašice vzala na vědomí.  
12. Žádost o prominutí poplatku – J. Žák 
RO projednala žádost o prominutí poplatku za svoz SKO v roce 2015 pro svoji dceru Hanu Fitzsimmons a svého 
vnuka Joshe Fitzsimmons z důvodu jejich dlouhodobého pobytu v zahraničí.  
RO Žádost o prominutí poplatku schválila. 
 
13. Žádost o prominutí poplatku – K. Sedlák 
RO projednala žádost o prominutí poplatku za svoz SKO v roce 2015 pro svého syna Karla Sedláka z důvodu 
jeho dlouhodobého pobytu v zahraničí. 
RO Žádost o prominutí poplatku schválila.. 
 
14. Volby do školské rady ZŠ Strašice 
Ředitelka ZŠ Mgr. Válková předložila RO výsledky hlasování volby členů Školské rady z řad rodičů. Bylo 
rozdáno 239 hlasovacích lístků, hlasovalo 165 rodičů. Zvoleny byly Eva Lexová (9 hl.), Jana Sazimová (7 hl.) a 
Radka Grublová (5 hl.). 
RO výsledky hlasování volby členů Školské rady z řad rodičů vzala na vědomí. 
 
15. Výroční zpráva – ZŠ Strašice 
RO projednala Výroční zprávu ZŠ Strašice za rok 2014. K 30.6.2014 navštěvovalo školu 232 žáků, z 9. třídy 
vyšlo 25 žáků, 19 žáků přijato na SŠ a 6 na SOU. Škola úspěšně reprezentovala jak ve sportovních tak 
vědomostních soutěžích. Ředitelka ZŠ zmínila, že v budově školy je potřebná postupná výměna lin, žákovských 
lavic, osvětlení v kabinetech, kancelářích a tělocvičně a dále pravidelná obnova nátěrů a maleb v jednotlivých 
třídách. 
RO Výroční zprávu ZŠ Strašice za rok 2014 vzala na vědomí.  
 
16. Zápis z jednání Komise životního prostředí 
RO projednala zápisy z jednání Komise pro životní prostředí ze dnů 10.12. (staré složení komise), 17.12. a 7.1. 
Komise doporučila RO informovat o novele zákona o odpadech v Barňáku. 
RO zápis z jednání KŽP ze dne 10.12.2014, 17.12.2014 a 7.1.2015 schvaluje.  
 
17. Zápis z jednání Komise pro rozvoj obce 
RO projednala zápis z jednání Komise pro rozvoj obce ze dne 6.1.2015. Komise rovněž předložila ke schválení 
statut komise. 
RO statut Komise pro rozvoj obce schválila. RO zápis z jednání Komise pro rozvoj obce ze dne 6.1.2015 vzala 
na vědomí. 
 



18. Zápis z jednání Komise pro občanské záležitosti 
RO projednala zápis z jednání Komise pro občanské záležitosti ze dne 7.1.2015. Komise doporučila změnu 
věkové hranice pro návštěvy jubilantů, komise osobně navštíví jubilanty slavící výročí narozenin ve věku 75 let, 
80 let a od 85 let pak každý rok, účast starosty bude u osob slavících 90 let věku. Písemné blahopřání bude 
zasláno oslavencům slavícím 70 let a 81-84 let. Komise se bude scházet každé poslední pondělí v měsíci. 
RO zápis z jednání Komise pro občanské záležitosti schválila. RO změny věkové hranice a způsob návštěv u 
jubilantů dle návrhu Komise schválila.  
 
19. Zápis z jednání Komise pro partnerské obce 
RO projednala zápis z jednání Komise pro partnerské obce ze dne 15.12.2014. Komise se shodla, že bude 
pokračovat i nadále ve spolupráci s obcí Markt Hohenfels, spolupráce s obcí Ören bude dále řešena (zaslání 
dopisu ohledně aktuální situace). Komise se bude scházet čtvrté pondělí v měsíci. 
RO zápis z jednání Komise pro partnerské obce vzala na vědomí.  
 
20. Dodatek č. 3 ke kupní smlouvě – PT Projekt s.r.o. 
RO projednala Dodatek č. 3 ke kupní smlouvě ze dne 29.10.2010 mezi Obcí Strašice a společností PT Projekt 
s.r.o. Obec Strašice na základě kupní smlouvy převedla za kupní cenu 2,5 mil. Kč do vlastnictví společnosti dům 
na st.p.č. 568/50, dům na st.p.č. 568/41 a okolní pozemky. Společnost celou kupní smlouvu však neuhradila a tak 
byla na společnost podána žaloba. Na základě tohoto dodatku dochází k přenechání bytové jednotky v tomto 
domě, kdy cena bytové jednotky po rekonstrukci je stanovena na cenu ve výši 723 tis. Kč. Tato částka činí rozdíl 
oproti zaplacené kupní ceně. Na základě tohoto dodatku bude stažena soudní žaloba na tuto společnost. 
RO Dodatek č. 3 ke kupní smlouvě uzavřené dne 29.10.2010 mezi Obcí Strašice a společností PT Projekt s.r.o. 
(IČ: 24714381) schválila.  
 
21. Smlouva o připojení odběrného elektrického zařízení 
RO projednala Smlouvu o připojení odběrného elektrického zařízení k distribuční soustavě, jedná se o zřízení 
přípojky pro veřejné osvětlení stavební zóny v Koutě. Na základě smlouvy je nutno uhradit podíl na nákladech 
realizace ve výši 12.500,- Kč. 
RO Smlouvu o připojení odběrného elektrického zařízení schválila.  
 
22. Žádost o pronájem nebytových prostor – TM TRANSPORT s.r.o. 
RO projednala žádost o pronájem nebytových prostor v budově č.p. 644 za účelem zřízení kanceláří společnosti 
TM TRANSPORT s.r.o. Společnost má v úmyslu do pronajatých prostor investovat a proto by rádi dlouhodobý 
pronájem s fixní cenou nájemného. Prostory má dosud pronajaté bývalý zaměstnanec této společnosti. 
RO žádost o pronájem nebytových prostor vzala na vědomí.  
 
23. Oprava zborcené zdi 
RO projednala rozhodnutí MěÚ Rokycany, které bylo zasláno Obci Strašice na základě svolaného místního 
šetření ohledně zborcení gabionové zdi do koryta řeky Klabavy. Na základě tohoto rozhodnutí musí být do 
31.3.2015 odtěžena spadlá zeď, vyrovnán svah a zpevněn kamennou rovnaninou. Vzhledem k tomu, že Obec 
Strašice s touto investicí nepočítala, bude podána žádost na Krajský úřad Plzeňského kraje. 
RO Rozhodnutí MěÚ Rokycany vzala na vědomí. RO podání žádosti o dotaci na Krajský úřad Plzeňského kraje 
schválila.  
 
24. Komise pro veřejné zakázky – statut 
RO projednala předložený statut Komise pro veřejné zakázky, tak jak jej schválila Komise na svém jednání dne 
13.1.2015. 
RO statut Komise pro veřejné zakázky schválila. 
 
25. Výběrové řízení – Restaurace Společenský dům 
RO projednala návrh zadávacích podmínek na výběr provozovatele Restaurace Společenský dům, které 
připravila Komise pro veřejné zakázky na svém jednání dne 13.1.2015. Komise stanovila minimální nájemné ve 
výši 3.000 Kč a mimo jiné nutnost zajištění nabídky teplých jídel, atd. Kompletní zadávací podmínky budou 
zveřejněny na úřední desce a webu obce. Případní zájemci mohou podávat přihlášky do 20.2.2015.  
RO zadávací podmínky pro výběr provozovatele Restaurace Společenský dům dle návrhu Komise pro veřejné 
zakázky schválila. 
 
 
 
 



Třídění odpadu v roce 2015 
 

Dne 1. ledna 2015 vstoupila v platnost změna zákona o odpadech, která se mimo jiné týká rozšíření komodity 
tříděných odpadů. Nově mezi tříděné odpady patří biologicky rozložitelné komunální odpady (minimálně 
rostlinného původu) a kovy. V souvislosti s touto změnou bylo připraveno nové znění obecně závazné vyhlášky 
o stanovení systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování komunálních odpadů a 
nakládání se stavebním odpadem na území obce Strašice, které bude předloženo ke schválení zastupitelstvu 
obce. Nové složky odpadu tak nemohou být odkládány do nádob na směsný komunální odpad a je možné 
je odkládat do sběrného dvora. Biologicky rozložitelný komunální odpad je možné rovněž kompostovat na 
zahradách u rodinných domů, pro hřbitovní odpad je určen kontejner u hřbitova. Kovy je možné zatím i nadále 
prodat ve sběrných surovinách, je možné je ovšem odložit i do sběrného dvora. Mezi biologicky rozložitelný 
komunální odpad patří například odpady ze zahrad a parků (tráva, listí, atd.), odpad z tržišť, uliční smetky, 
biologicky rozložitelný odpad z kuchyní a stravoven (šlupky od ovoce a zeleniny, kávová sedlina, čajové 
pytlíky, atd.), dřevo (neuvedení pod číslem 20 01 37), jedlý olej a tuk, atd. Informace ohledně kompostování je 
možné najít na internetu například na webových stránkách www.kompostuj.cz. 
Obec Strašice v současné době jedná o možnostech rozšíření svozu biologicky rozložitelného komunálního 
odpadu jako tříděné složky komunálního odpadu. Tuto problematiku rovněž řeší i Zájmové sdružené 
právnických osob POLYGON, přes které je zajištěn plošný svoz tříděného odpadu firmou Becker Bohemia, 
s.r.o. O dalších skutečnostech a případném rozšíření odběrných a svozových míst budeme informovat. 
Ptáte se proč i nadále třídit komunální odpad, když poplatek za svoz odpadu je vysoký? Odpověď je jednoduchá. 
Pokud se sníží objem vyváženého a uloženého odpadu (netříděného směsného komunálního odpadu) na skládku, 
sníží se náklady obce na tuto službu a na základě propočtu může být poplatek za odvoz odpadu snížen. 
V současné době jsou náklady na svoz a uložení netříděného odpadu 620 Kč/poplatníka, z toho 450 Kč je 
vybíráno v rámci poplatku za svoz odpadu, obec tedy tuto službu i nadále dotuje ze svého rozpočtu. Náklady na 
svoz tříděného odpadu jsou omezeny zákonem na maximálních 250 Kč/poplatníka. Poplatek za svoz odpadu se 
tedy skládá z částky 450 Kč za netříděný odpad a 250 Kč za tříděný odpad. Za svoz tříděného odpadu dále obec 
(sdružení POLYGON) získává finanční prostředky, jednak od svozové společnosti Becker Bohemia s.r.o. i od 
společnosti EKOKOM. Pokud se množství tříděného odpadu zvýší, zvýší se i zpětná odměna pro obec. 
Vzhledem ke zdokonalování systému svozu tříděného odpadu, dochází k poklesu nákladů na svoz tohoto 
odpadu. Třídit má opravdu smysl, děkujeme! 
 

 
Upozornění – splatnost poplatků v roce 2015 

 
Poplatek ze psa je nutno uhradit do konce měsíce března. Poplatek zůstává ve stejné výši, a to za 1 psa 
chovaného v rodinném domě nebo na zahradě u rodinného domu 50 Kč, za každého dalšího pak 100 Kč. Za 1 
psa chovaného v bytovém domě je poplatek ve výši 800 Kč, za každého dalšího pak 1500 Kč. Nezaplacení 
poplatku včas nebo ve správné výši podléhá zvýšení poplatku podle § 11 zákona č. 565/1990 Sb., o místních 
poplatcích, ve znění pozdějších předpisů. 
Poplatek za užívání zahrádky je nutno uhradit do konce měsíce března. Výše poplatku je určena platnou 
nájemní smlouvou. 
Poplatek za svoz komunálního odpadu je nutno uhradit nejpozději do konce měsíce června. Výše poplatku 
zůstává pro rok 2015 opět 700 Kč za poplatníka, přestože došlo k nárůstu nákladů za uložení netříděného 
komunálního odpadu o cca 200 tis. Kč. Poplatníkem je fyzická osoba,  

• která má v obci trvalý pobyt,  
• které byl podle zákona upravujícího pobyt cizinců na území České republiky povolen trvalý pobyt nebo 

přechodný pobyt na dobu delší než 90 dnů,  
• která podle zákona upravujícího pobyt cizinců na území České republiky pobývá na území České 

republiky přechodně po dobu delší 3 měsíců,  
• které byla udělena mezinárodní ochrana podle zákona upravujícího azyl nebo dočasná ochrana podle 

zákona upravujícího dočasnou ochranu cizinců,  
• dále pak fyzická osoba, která má ve vlastnictví stavbu určenou k individuální rekreaci, byt nebo rodinný 

dům, ve kterých není hlášena k pobytu žádná fyzická osoba, a to ve výši odpovídající poplatku za jednu 
fyzickou osobu; má-li ke stavbě určené k individuální rekreaci, bytu nebo rodinnému domu vlastnické 
právo více osob, jsou povinny platit poplatek společně a nerozdílně.  

V případě neuhrazení poplatku včas nebo ve správné výši je poplatek navýšen na dvojnásobek. 
 
     
         Mgr. Tomáš Svoboda 
               Tajemník OÚ 



 
 

Informace Komise pro občanské záležitosti 
 

Komise pro občanské záležitosti informuje, že od 1.1.2015 došlo ke změně v systému blahopřání jubilantům 
v obci. Osobně budou navštíveni oslavenci, kteří slaví 75, 80, 85 a více let, u jubilea 90. narozenin bude 
přítomen i starosta obce. Ostatním oslavencům, kteří budou slavit 70 a 81-84 let, bude zasláno blahopřání 
společně s poukázkou na nákup zboží v lékárně v hodnotě 300 Kč. Lednovým oslavencům bude tato poukázka 
zaslána dodatečně. Rada obce tento postup schválila na svém jednání dne 28.1.2015. 
 
 
Obec Strašice nabízí k dlouhodobému pronájmu Restauraci Společenský dům 
 
Nebytové prostory se nacházejí v přízemí domu č. p. 652, jedná se o restauraci, kuchyni a přípravnu, sklad, 
šatny, WC pro personál, chodby, WC ženy/muži, o celkové výměře 320 m2. Celá restaurace je nabízena jako 
zařízená, včetně kuchyně. 
Pronajímatel pronajímá uvedené prostory nájemci za účelem provozování restaurace v souladu s vystaveným 
živnostenským oprávněním. 
 
Účastníci řízení doloží: 
• přihlášku do poptávkového řízení 
• kopii živnostenského listu 
• projekt fungování restaurace v kulturním zařízení (podnikatelský záměr) 
• shrnutí zkušeností s provozem restaurace 
• seznam referencí na svou osobu ze svého dřívějšího působení v oboru formou čestného prohlášení 
• čestné prohlášení, že k datu podání přihlášky do řízení není veden v žádném rejstříku dlužníků, na zvláštním 

papíře 
 
Přihlášku do výběrového řízení se všemi povinnými přílohami zasílejte doporučenou poštou nebo osobně do 
20.2.2015 do 12:00 hod. na adresu: Obec Strašice, Strašice 276, 338 45 Strašice. 
 
Obálku výrazně označte jménem a adresou uchazeče a popiskem „Výběrové řízení – Restaurace Společenský 
dům“  
Bližší informace k poptávkovému řízení na tel. 371 793 101 nebo na emailové adrese obec@strasice.eu. 
 
 

 
 

                                                             371 585 731 

Vyhodnocení – informační zpráva za měsíc prosinec a leden 2015 

 Za měsíc prosinec a leden řešila OPS tyto přestupky: 
 Doprava –        19 x přestupek – řešeno v blokovém řízení  
                           14 x  oznámení odboru dopravy 
                              1 x   přestupek cyklisté  
 Veřejný pořádek  -    4 x přestupek  
Občanské soužití -      3 x  přestupek - 2x oznámení PČR 
Proti majetku  -          3 x – přestupek, z toho 1x oznámení přečinu PČR 
OZV č. 3              -         4 x přestupek   
OZV č. 4             -          2 x přestupek  
Nález věci  :            -       1x klíče, peněženka s doklady 
Ověřování pobytu/asistence vystěhování z bytu :     2 x 
Řešení stížnosti občanů  –  3 x  



Součinnost s PČR OO Hrádek  –  4 x 
Kontrola mladistvých na požívání alkoholu-  2 x   
 
Vážení občané, 
v únorovém výtisku měsíčníku Barňák bych Vás chtěl seznámit s událostmi za uplynulé 2  měsíce z pohledu 
Obecní policie Strašice. 

Veřejný pořádek 

   Proběhly oslavy Silvestra a Nového roku 2015. Občany jsme žádali, aby při manipulaci s pyrotechnickými 
prostředky dodržovali zásady bezpečnosti a místa pro používání a  neohrožovali zdraví své, jiných osob, zvířat      
a majetku. Povinnost každého je úklid, tedy likvidace použitých pyrotechnických prostředků, do sběrných 
odpadních nádob. Při zanechání na volném prostranství by se občané dopouštěli přestupku proti veřejnému 
pořádku, a to zanedbáním povinnosti úklidu, příp. znečištění veřejného prostranství. Nevyhořelé části 
pyrotechniky (zapalovače) jsou jedovaté a po požití zvířetem může dojít k otravě. Nedošlo k žádnému 
vážnějšímu zranění osob, avšak použité pyrotechnické prostředky se válely ještě týden na veřejném prostranství. 
Podle stupně nebezpečnosti (třídy) je mohou zakoupit a používat osoby podle věkové hranice. Kontrolou jsme 
však zjistili u mladistvých a nezletilých, že tyto prostředky nepatří do jejich rukou, a tudíž jim byly  odebrány. 
Pokud to můžeme srovnat s jinými roky, byl tento poslední den roku, co se týče veřejného pořádku, mezi 
nejlepšími. 

     na Huti (pneumatiky, sedačka do auta)                          sídliště na Huti a za OÚ (matrace, boty) 

Odkládání odpadů (likvidace) nepotřebného materiálu z aut, domů – matrace, boty ke kontejnerům - vytváření 
černých skládek. Pro nechápavé: máme v obci sběrný dvůr a navíc kontejnery pro oděv a obuv. 

Určitě Vám to všem není lhostejné, a proto se ptáme veřejně: znáte tyto pachatele? 

Toto jsou ukázky, jak někteří občané páchají přestupky proti veřejnému pořádku a kazí tak vzhled obce. 

 Ohledně odchytu dvou zatoulaných psů, kteří byli odchyceni dne 29. 12.2014: bílý švýcarský ovčák byl předán 
novému majiteli ze Strašic dne 20. 1. 2015. Německý ovčák, který byl  sražen autem v ranních hodinách dne 
14.1. 2015, byl předán po veterinárním vyšetření majiteli z Kařezu ještě týž den večer. Informace o obou  psech 
byly zveřejněny na webových stránkách  naší obce i okolních obcí. 

Trestná  činnost  

  Páchání trestné činnosti, jako je např. úmyslné poškozování cizí věci (rozbití vstupních vchodových dveří) u 
rychlého občerstvení OD Coop spáchal místní pachatel v nočních hodinách, byl okamžitě dopaden a zajištěn. 
Další případ je neoprávněného vstupu osob do elektrických hodin ve společných prostor domu č. 445, 446, kde 
pachatel zřejmě naschvál vyšrouboval pojistky, aby nešla elektrika, a tím další občany poškozoval. Dále byla 
nalezena v trávě v sídliště Spartak injekční stříkačka (zřejmě od inzulinu). Upozorňujeme, že manipulace a 



skladování injekčních stříkaček má jistá pravidla, zacházení s tímto nebezpečným materiálem po použití je velmi 
nebezpečné z hlediska infekčních chorob jak pro osoby, tak i pro zvířata, pokud dojde k potřísnění pokožky. 
Stříkačky se musejí vracet pouze do zdravotnických 
zařízení a lékáren. 

Doprava   

Určitě se nedalo přehlédnout poškozené 
(zdemolované) zábradlí u OÚ. Jednalo se o dopravní 
nehodu osobního vozidla s řidičem, který byl pod 
vlivem na alkoholických nápojů a spáchal tuto škodu 
na majetku obce. Velké štěstí měly dvě osoby, které 
se v kritickou noční dobu 30 sekund před srážkou 
pohybovaly tímto směrem. Pachatel byl zjištěn a 
jedná se občana Strašic. 

 

Reakce na lživé obvinění obecní policie a obce Strašice ze strany dvou občanů Strašic a televizí 
Barandov dne 6.1.2014 

Úvodní zahájení: problémy se zatoulanými psy řeší strážníci ve strašicích svérázně, odstřelem nebo je 
odváží do jiných obcí, aby se o ně někdo postaral. 

 Celá nahrávka oznamovatelky je dost nesrozumitelná, aby se dalo zakládat na pravdě s takto 
mediálním křivým obviněním. Je pravda, že došlo k určitému pochybení jednoho strážníka, který 
oznamovatelce nedokázal ihned říci, kde pes je, ale tento pes utekl do rána přes mříže kotců, které 
byly vůči jeho stavbě těla dost veliké a proto pes využil situace, utekl a již se nenašel. Dále 
oznamovatelka hovořila s jednou občankou Strašic, která jí uvedla, že si vzala taky psa od OPS , jinak 
by ho zastřelili. Takto oznamovatelka si dala do souvislosti tyto dva podněty a pozvala si televizi 
Barrandov, která zveřejnila tyto šokující zprávy. Jak se říká, někdo se chce zviditelnit tímto způsobem 
přes televizi. Tak se oznamovatelka stala ihned mediální hvězdou. Ovšem tento člověk nepochopí, že 
tímto obviněním poškodil obec Strašice i obecní polici. Strážník uvedl oznamovatelce na skrytou 
kameru (mob.telefon), že jeden pes byl odvezen na katastr k hranicím (myšleno možná hrádeckým?). 
Toto bylo domluveno s MP Hrádek, která psa dala do útulku a po měsíci nám byl opět vrácen, protože 
se zjistilo, že je ze Strašic. Nařčení, že provádíme odstřel psů se nezakládá na pravdě, je urážející, 
protože o veškeré psy se staráme a pečujeme, jako by byli vlastní (venčení psů provádíme min. 2x 
denně, dostávají granule, vodu a dostatek slámy). V obci Strašice je již 6 občanů (nových majitelů), 
kteří si vzali psy od OPS. Tito psi byli odchyceni a byli umístění do našich služebních kotců po delší 
dobu a jsou spokojeni. 

 Takto jsem musel reagovat na toto křivé obvinění ze strany oznamovatelky, aby se nerozšiřovaly 
fámy po obci.  Divíme se však oznamovatelce, že právě ona, která má problémy v občanském soužití   
a se svými psy porušuje OZV a je v řešení přestupkovou komisí v Rokycanech. Co myslíte občané, 
nechtěla se mstít? 

Velitel obecní policie Strašice 

Ing.Luboš Frajt 

 



 
Zajímavosti ze Základní školy Karla Vokáče za měsíc leden 
 
Přírodovědná vycházka  
Úterního dopoledne se naše třída 2. B nemohla dočkat. Čerstvě napadlý sníh a modrá obloha nás ještě více lákaly 
ven do přírody. Byli jsme rádi, že můžeme uskutečnit přírodovědnou vycházku, kterou jsme už od října s paní 
učitelkou plánovali a na kterou jsme si 
přichystali nasušené kaštany a čerstvé 
mrkvičky. Vše jsme dali do batůžků a směle 
sněhem šlapali do lesa. Cílem naší cesty byl 
krmelec v oblasti Trhoně, kam jsme nesli, 
tak jako v loňském roce, zvířátkům 
nachystané dobroty. Měli jsme radost, že 
zvířátka ke krmelci chodí, protože nás až 
tam dovedly jejich stopy ve sněhu. Zpáteční 
cesta byla pak plná legrace, koulování a 
andělíčků. Do školy nás donutil až hlad a 
žízeň. 
 
Žáci 2.B s paní třídní učitelkou Mgr. Z. 
Andrlíkovou 
 
 

 

Návštěva Muzea J.V. Sládka ve Zbiroze 
 
V rámci projektu “Poznej svůj okres” 
navštívili žáci třídy 4.A Muzeum J.V. 
Sládka ve Zbiroze. Žáci si prohlédli 
expozice z pozůstalosti a tvorby tohoto 
významného českého básníka a vyslechli 
zajímavou a poučnou přednášku o jeho 
životě. Rovněž si prohlédli zařízení jeho 
rodného domu. Exkurze se žákům moc 
líbila a obohatila jejich znalosti o 
významných postavách našeho regionu. 
                           Mgr. Irena Mitterbachová 
 
 
 
 
Odborná přednáška pro žáky 8. a 9. 
ročníku  
     Ve středu dne 7. ledna navštívil naši 
základní školu tým osmi vědeckých 
pracovníků ze Západočeské univerzity v Plzni. 
 Fakulta aplikovaných věd přichystala pro žáky 8. a 9. ročníku velmi zajímavý program, kterým bylo doplněno 
učivo přírodopisu. “Aktivní mozek” – tak zněl název akce, která měla všem zúčastněným ukázat, jak lze lidský 
mozek správně aktivovat, abychom co nejlépe plnili zadané úkoly.  
     Žáci si na několika pracovištích pod odborným dohledem prověřili, jak dalece jsou schopni soustředit 
pozornost k nějakému výkonu. Například silou maximálního soustředění na monitoru fiktivně zapálili oheň nebo 
nadzvedli automobil. Svým soustředěním si ve dvojici proti sobě zahráli tzv. přetahovanou nebo minikošíkovou, 
kdy opět silou vůle dávali koše soupeři. Při hrách se používala jak schopnost rychlé reakce a koncentrace, tak i 
schopnost uvolnit se. Využití těchto přístrojů je třeba v lékařství při nápravách různých poruch učení, při stresu, 
dysfunkcích mozku atd... 
     Program děti doslova nadchl. A protože o něj nechceme ochudit ani ostatní žáky 2. stupně, uskuteční se brzy i 
pro ně. 
 
                                                                                                                                                Mgr. Naďa Kahovcová 
 



Přednáška “Aktivní mozek” očima žákyně 9.A 
     Dne 7. ledna proběhla na naší škole naučná přednáška plná zábavných her a pokusů s názvem “Aktivní 
mozek.” Přijelo nám ji představit několik lektorů z Fakulty aplikovaných věd ZČU Plzeň. Přivezli s sebou 
přístroje, které snímaly stav mysli a přenášely ho do počítače, odborně se tomu říká “biologická zpětná vazba” 
neboli biofeedback. Pomocí určitých stavů mysli (soustředění, postřeh, aktivita, uvolnění....) jsme si formou 
počítačových simulací a her mohli vyzkoušet “sílu své mysli.”  
     Například jsme “silou myšlenky” posouvali míček, zdolávali překážkovou dráhu, zapalovali různé předměty 
nebo řídili auto. Přitom jsme měli na hlavě legrační helmu, která přenášela aktivitu našeho mozku do počítače. 
Zajímavé bylo třeba i hádání čísla, které si žák myslel, na základě jeho reakcí. Mezi dětmi bylo několik 
šampiónů, kterým šly hry velmi dobře a kteří nakonec obdrželi drobnou odměnu. Nikdo z žáků 8. a 9. třídy se 
nenudil a každý byl z tohoto příjemného zpestření běžného školního dne nadšený. 
                                                                                                                                                Karolína Mocová, 9.A 
 
Plavání 2014/2015  
V říjnu, listopadu a prosinci absolvovali žáci 3. a 4. ročníku v rámci hodin tělesné výchovy plavecký výcvik 
v Hořovicích. Po dobu 10 plaveckých lekcí delfíni skákali a rejdili ve vodách celého bazénu, který jim byl malý, 
kapříci se do velkých vzdáleností nepouštěli a želvičky se zdržovaly na místech pro ně bezpečných. Nejvíce si 
všichni užívali poslední plaveckou lekci plnou legrace a zábavy. Tak opět příští rok!  
                                                                                                                                             Mgr. Zuzana Andrlíková 
 
Okresní kolo olympiády v NJ 
Dne 19. ledna proběhlo okresní kolo v německém jazyce na Gymnáziu Rokycany. 
Za naši školu se zúčastnili Petr Kadeřábek ze 7.B v kategorii I.A a v kategorii II.A Karolína Mocová z 9.A. Žáci 
byli testováni z poslechu s porozuměním, ze čtení s porozuměním a ústní části.Ústní část se skládala z povídání 
o sobě, z tématu podle výběru a popisu obrázku. Petr se umístil na pěkném 6. místě a Karolína na 7. místě. 
                                                                                                                                             Mgr. Alena Kožíšková 
 
Okresní kolo dějepisné olympiády 
Dne 20. ledna proběhlo okresní kolo olympiády v dějepisu. Školu reprezentovali Adam Chmiel z 9.A a Andrea 
Krocová z 8.A. Adam se umístil na vělmi pěkném 7. místě, Andrejka skončila ve druhé polovině soutěžících. 
Tematicky byly úkoly zaměřeny na významné bitvy a válečné události českých a světových dějin. Oběma 
žákům děkujeme za reprezentaci školy.  
                                     Mgr. Jitka Brejchová 

 
 
 
Za první pololetí  školního roku nasbíraly 
děti téměř 100 kg víček pro Kubíka 
Královce z Kamenného Újezda 
 
Všem sběračům, jejich rodinám a 
příbuzným velice děkujeme! 
 
 
Žáci prvního stupně sbírali nejvíce 
 
Příspěvky sestavila Mgr. Marcela Paulová 
 

 
 
Provozovna Strašice, areál kasáren- otevřeno máme: Po-Pá 8:00-12:00 13:00-16:00, 
Sobota 9:00- 12:00 hodin. Tel: 602 414 523, 602 208 996.Vykupujeme: veškerý železný 
šrot, železo litinu, měď, hliník, mosaz, zinek, olovo, nerez, kabely, elektronický odpad. 
Likvidace autovraků zdarma.  www. plzenskyskart 



Partnerství s obcemi v zahraničí 
Ing. František Nerad – zastupitel Alternativa pro Strašice 

  
    Všechny volební strany měly ve svých volebních slibech rozvíjení partnerských vztahů, zejména s bavorskou 
obcí Markt Hohenfels. Jejich představy o tom partnerství jsou ale asi jiné, než naše. Napsal mi pan starosta 
Graf, že byl pozván na německé vyslanectví v Praze na setkání starostů partnerských obcí dne 8.1.2015. Ptal 
jsem se zde na radnici, zda tam jede náš starosta. No nejel. Tak se zeptám na německém vyslanectví, zda byl 
pozván a dozvídám se, že byl. Jaké jsou tedy představy ODS o tomto partnerství, když zastupitelka za tuto stranu 
je předsedkyní komise? No nevím, ale někdo tam ze Strašic prostě jet měl. Nevím jak komise nyní funguje, ale asi 
ne dost. Jako i dřív, přikládám překlad novoročního projevu pana starosty Grafa v jejich „Barňáku“, který se 
jmenuje Mitteilungsblatt. (porovnejte si jej s novoročním pozdravem našeho pana starosty v Barňáku v prosinci 
2014.) Toto je totiž naše představa o rozvíjení partnerství.  
 

Pozdrav starosty k Vánocům a Novému roku 2015 
Vyšlo v Mittailungsblatt v lednu 2015 – překlad Ing. František Nerad, vyhozený předseda komise Partnerství 

  Milé spoluobčanky a milí spoluobčané, opět stojíme – naplněni mnoha přáními – krátce před koncem roku. 
Nacházíme se v této chvíli v poklidném Adventním čase, na jehož konci jsou vánoční svátky. Po dalším týdnu 
budeme již psát rok 2015. Využijme tento krátký 
čas ještě jednou k promítnutí „Revue“ toho co se 
stalo v uplynulém roce a připomeňme si, jaké úkoly 
před námi stojí.  
  Z pohledu obce jsme zvážili změnit rozměry 
komunikace v Turmgasse, udělali velké úpravy 
divokého vodního příkopu mezi Siedafür a 
sportovním hřištěm. V průběhu výstavby bylo nutné 
přijít pravidelně s pomocí pro postižené, což se nám, 
přes velkou péči příliš nedařilo. Také oprava cesty 
Am Alter Sorgte, i když jen na několik málo dní, si 
vyžádala zpožďování provozu. Další venkovní 
staveniště s velkým podílem financování obce je 
církevní školka na Johannessteg. Podle posledních 
informací bude tato stavba dokončena o letnicích 
2015. Pak bude moci také Hohenfels regulérně 
nabídnout místa ve školce pro tři skupiny (třídy) pod jednou střechou. Nouzový přístřešek s omezenými 
možnostmi ve staré školce potom doslouží. 
  Rekonstrukce v základní škole bude v tomto roce pokračovat. Nejtěžším bodem stavby bude oprava místností 
vedení školy, místností pro učitele a sociálního zázemí. Že by se to obešlo bez problémů, je každému jasné. 
Bohužel nenašli jsme stejné porozumění se všemi účastníky stavby. Na konci však bude stát školní budova, která 
bude splňovat požadavky moderních budov dle představ vlády, která to také přes vládní agenturu financuje. Do 
té doby prosím všechny zúčastněné nadále o trpělivost a pochopení před nevyhnutelnými nepříjemnostmi.  
Projekty mateřské školky a základní školy jsou největšími částkami současného obecního rozpočtu. Já to vidím 
jako nutné investice do naší budoucnosti a do našich dětí. Pro staré budovy a jejich vybavení  ze 60.-70.-tých let 
si jednoduše o rekonstrukci řekly. Dětská školka, rekonstrukce školy, rozšíření a opravy cest budou hlavními 
projekty v příštím roce pro místní zastupitelstvo.  
  Další stavbou byla čistírna odpadních vod v Gunzenhofu a výstavba dálničního mostu u Gunzenhofu, kdy musí 
obec uhradit náklady na chodníky u silnice z Hausraitenbuchu po Gunzenhof, protože je klasifikován jako místní 
komunikace pro spojovací silnici. V odpovědnosti městského stavebního úřadu bude také rekonstrukce vozovky 
z výcvikového prostoru ve směru do Parsbergu. Zemský kraj bude stavět v tomto a příštím roce křižovatku silnic 
ze Stettenu do Degerndorfu. 
  Nejen stavebními akce však žije obec. V únoru nám americká armáda sdělila, že sníží počet civilních 
zaměstnanců. Pro nás z Hohenfelsu by to znamenalo snížení ze 160 pracovních míst redukci o cca 25 %. Mnoho 
rozhovorů a jednání následovalo a nemělo skoro žádný úspěch. Přes ta upozornění se však zatím nic nestalo, 
takže je malá naděje, že původní vyhlášení se neuskuteční. Nicméně tato nejistota je velkou zátěží pro 
zaměstnance u americké armády. Německo-americký lidový svátek, byl po loňském zrušení opět obnoven. Zde 
je možné vidět, že dříve pevná rozhodnutí je ještě možné revidovat. Vyjímečně velké množství návštěvníků tak 
poděkovalo svojí návštěvou svátku za jeho obnovení. Pod koordinací obecní správy připravili spolky nádherný 
občanský svátek. Přestože celý den pršelo, byli návštěvníci spokojeni. Nový velitel hohenfelského partnerského 
sdružení „Falcons“ z US Army, LTC Walsh narazil poprvé v životě sud piva. 



  Do pátého roku své působnosti vstoupila smlouva o Partnerství s českou obcí Strašice a dobře se rozvíjí.  Při 
US-Volksfestu, při Wandertagu, při TSV-dětských fotbalových turnajích, při výstavách drobných chovatelů 
nebo kontaktech školních dětí byli strašičtí našimi hosty. Hohenfelské občanky a občané byli také na návštěvách 
v Česku. Především chovatelé drobných zvířat, vojáci a vojenští kamarádi cestovali do sousední země. Starosta 
byl ve spojení především s bývalým referentem pro partnerství Františkem Neradem. Po komunálních volbách 
ve Strašicích již bohužel není pan Nerad členem této komise a zůstává si přát, aby spolupráce s novými partnery 
klapala stejně dobře. 
  Komunální volby v březnu u nás přinesly na společném zasedání zastupitelstva obce i personální změny. 
Rozdělení postů pro jednotlivá uskupení se změnilo málo, proti obsazení postů starosty a místostarosty. Po 12 
létech bude opět obsazen post 3. starosty. Na toto místo byla zvolena Karin Dechantová. Volker Kotzbauer bude 
2. starosta.  
 V pozdním létě přišli poprvé do Hohenfelsu žadatelé o azyl. Vláda si již v posledních létech pronajala pro tento 
účel pro vícečlenné rodiny v Sonnenstraße dům od soukromé osoby. Jeho kapacita je 47 osob a nyní zde bydlí 36 
osob ze Srbska, Bosny a Etiopie. V Großbissendorfu si Kraj pronajal dva domy s kapacitou pro 9 osob. Zde je 
aktuálně ubytováno 13 žadatelů o azyl ze stejných zemí. Mezi lidmi si již našli dobrovolníka, který se o ně stará 
a pomáhá jim. Hohenfels stojí poprvé před tímto fenoménem a je toho pro nás mnoho nového. Ale já jsem si jist, 
že v tomto ohledu se v budoucnosti ukáže pozitivní vývoj. Obec má zákony vymezenou úlohu v péči o uprchlíky 
a ve své pravomoci přebírá radnice k řešení problémy, které 
z těchto věcí vyvstanou. Pro pomoc při kontaktech azylantů 
a našich občanek a občanů jsme vybaveni. Proto oceňuji 
také gesto vedení spolku OGV Hohenfels a Svazu žen, že 
21. prosince pozvaly ke spolupráci na vánoční večírek také 
žadatele o azyl.   
  Pracovníci obce, ať už na radnici, na stavebním dvoře, v 
čistírně odpadních vod nebo úklidové služby jsou si vědomi 
jim přidělených úkolů, které chtějí spolehlivě plnit. Zvláště 
v nadcházejícím zimním období, kdy budou podmínky 
venku složité, budou s plným nasazením dělat. Především 
jim patří mé poděkování za nasazení pro naši obec. Také 
dámám a pánům, kteří pro vás obstarávají každý měsíc 
tento Mitteilungsblatt přímo do vašich rukou, chci 
poděkovat. Paní Edeltraud Kotzbauerové s dobrovolnými 
poslíčky, panu Albertu Voglovi s jeho pokračováním o 
dějinách Hohenfelsu, panu faráři Udo Klöselovi s jeho 
zprávami o první světové válce a panu Simonu Voglovi za 
mnoho obrázků chci říci - srdečné díky.  
  Dámám a pánů z obecního zastupitelstva děkuji za 
konstruktivní spolupráci na zasedáních a účast při obecních 
akcích. Oběma mým zástupcům, 2. Bgm. Volkeru 
Kotzbauerovi a 3. Bgm.’in Karin Dechantové, patří 
poděkování za mé zastupování při některých jednáních, při kterých kolidovaly termíny. V žádném případě nelze 
zapomenou na milé lidi, kteří se podíleli s velkým úsilím ve všech možných akcích a oblastech. Jim patří moje 
zvláštní poděkování a současně je chci poprosit, aby si jejich angažovanost zachovali. Pro nastávající Vánoční 
svátky vám přeji čas na odpočinek a nutné zdraví. Pro nastávající rok nám všem přeji hodně sil, abychom zvládli 
nastávající výzvy. Váš Bernhard Graf 1. Starosta -    
                                                                                                             (fotografie Štefan Blába Blaško) 
 
Redakce časopisu Barňák sídlí v Místní knihovně v budově Společenského domu (PDA). 
Příspěvky můžete odevzdávat do Místní knihovny nebo odesílat na emailovou adresu: Barnak@email.cz 
Podrobná publikační pravidla jsou na:  http://www.knihovnastrasice.eu/images/stories/dokumenty/pravidla-
barnak.pdf 
 

Uzávěrka Barňáku je 25. dne v měsíci.                             Barňák vychází jednou v měsíci. 
 
Časopis Barňák si můžete zakoupit: 

  Prodejna BAF ( nákupní středisko), SPAR- obchodní dům Strašice, prodejna potravin 
sídliště Gumídkov, Místní knihovna ve Strašicích, Muzeum Středních Brd, Obecní úřad 
ve Strašicích… 



Taneční škola TORZO v tomto roce oslaví 
čtvrtstoletí. Za tuto dobu své činnosti jsme 
vychovali nesčíslně dětí a tanečníků. Nejlepší 
taneční skupina Torzobreakers se představí 
letos ve Strašicích, kde se zahájila výuka pro 
zdejší děti a děti z okolí, aby nemuseli rodiče 
dojíždět do Rokycan. Ve spolupráci s MŠ 
Strašice škola běží již od prosince minulého 
roku. Vaše děti můžete ještě přihlásit, jde o 
nejmenší děti v MŠ a děti z první třídy. Každé 
úterý od 14.30 bude dětí u nás vítány  v 
Mateřské školce. Děti ze Strašic se již 
zúčastnily vystoupení v Rokycanech ve 
známém programu Vánoce dětem, který 
pořádá taneční škola TORZO.                                                          M.Charouzová 

Strašičtí včelaři se v sobotu 24. 1. 2015 sešli na své výroční členské schůzi 

  Stěžejními body schůze byly: vyhodnocení uplynulého roku 2014 a výhled na rok 2015, především koordinace 
zásahů ve včelstvech, vedoucích k omezení rozvoje roztoče Varroa destructor , (napadená včelstva trpí 
takzvanou varroázou). Dalším z bodů bylo připomenutí významného životního jubilea 80 let, dlouholetého 
včelaře a v dřívější době i funkcionáře ZO Strašice pana Václava Hájka, kterému ještě jednou blahopřejeme a do 
dalších let přejeme především pevné zdraví a radost ze včelaření. 
  Uplynulý rok 2014 byl pro včelaře velice náročný, protože po velice mírné zimě sice včelstva velmi dobře 
přezimovala téměř bez ztrát a i v dobré kondici. Bohužel mírná zima byla příznivá i pro množení výše 
zmíněného roztoče a tak včelaři museli o to pečlivěji sledovat stav napadení včelstev a včas provádět potřebná 
opatření proti jeho přemnožení. 
  Díky odpovědnému přístupu strašických včelařů se podařilo tuto situaci velmi dobře zvládnout a včelstva před 
podzimními úhyny ochránit. Podzimní ztráty na včelstvech tak byly ve Strašicích minimální. Naopak i díky třem 
nově začínajícím včelařům se celkový počet včelstev ve Strašicích podařilo oproti roku 2013 zvýšit ze 64 na 78 
včelstev.  
  Zatím však díky současné velmi mírné zimě se ještě nedá říci, že by bylo vyhráno a v únoru naznačí výsledky 
laboratorních vyšetření odebraných vzorků měli (zbytky vosku napadaného na dna úlů), jak se situace 
s roztočem bude vyvíjet v roce 2015. Už nyní je jasné, že ostražitost a svědomitost včelařů v této problematice 
nesmí polevit, jinak by se mohl opakovat katastrofický scénář ze zimy 2007/2008, kdy ve Strašicích vyhynula 
všechna včelstva. 
  Loňský rok však díky nepříznivému počasí patřil k těm nejhorším, co se produkce medu týče. To pocítili 
všichni milovníci a 
konzumenti medu (této velice 
hodnotné a v tomto období již 
i velice vzácné pochutiny), 
kteří od včelařů odcházeli 
s nepořízenou.  Tato situace 
panovala v celé České 
republice a celková produkce 
medu tak byla ani ne poloviční 
oproti standartním rokům.  
  Za nižší produkcí medu stojí 
nejen nepřízeň počasí, ale i 
úbytek a zhoršující se stav zeleně (stromů a keřů)a kvetoucích rostlin, na kterých by včely mohly v průběhu 
celého vegetačního období najít dostatek svojí nenahraditelné potravy, kterou je pyl, nektar a medovice. 
                                                                                                                          Předseda ZO ČSV Strašice 
                                                                                                                          Ing. Petr Macháček 



HLÁŠENÍ Z MÍSTNÍ POŽÁRNÍ ZBROJNICE 

   Naposledy jsem čtenáře informovala o dění u SDH v prvním čtvrtletí roku 2014, od března se za zdmi 
zbrojnice samozřejmě odehrála spousta věcí, ráda bych tedy zde nabídla krátké ohlédnutí za uplynulým rokem. 

   V dubnu se do Strašic na školení v přetlakové ventilaci a 
zdravovědě dostavilo 36 velitelů. Tentýž den (12. dubna) se 
u nás konala i noční dětská soutěž, trasa byla dlouhá asi 
2km a během ní děti plnily úkoly z oblastí topografie, 
zdravovědy, uzlování a pohybových dovedností. Celkem se 
účastnilo 17 hlídek, naši obsadili ve dvou kategoriích  1. a 
8. místo. 17. dubna jsme vyjížděli k prvnímu zásahu, sirény 
se rozezněly v půl sedmé ráno, mělo se jednat o požár linky 
zpracovatele plastů. Na místě ale žádný oheň detekován 
nebyl, poplach byl zřejmě ohlášen na základě tmavého 
kouře vycházejícího z dřevovýroby, kde akorát spouštěli 
provoz. 26. dubna pořádali dobrovolní hasiči v Hrádku 
okrskovou soutěž O pohár starosty města Hrádek, Strašice hlídku bohužel nepostavily, ale organizovali jsme dvě 
disciplíny – vyhledání osoby při požáru domu s velkou členitostí a nulovou viditelností / časovka v roztažení -  
naplnění - uklizení hadic. 
   V sobotu 3. května jsme pořádali tradiční pálení čarodějnic a jako pokaždé nám počasí svou přízní nakloněné 
nebylo. V neděli 4. května vyrazili někteří členové SDH společně se zástupci z obce na přátelskou návštěvu do 
německého Markt Hohenfelsu. Tam navštívili jejich hasičskou zbrojnici a zúčastnili se oslav na vojenské 
základně americké armády, samozřejmě si prohlédli i obec. 6. května se náš vozový park rozrůstá o nový kousek 
PRAGA V3S ARS, získali jsme ji zdarma převodem od Ministerstva vnitra. Vize, že bude předváděcím 
modelem a lesním speciálem, je vzhledem k nepojízdnosti vozidla zatím vzdálená, předcházet jí bude spousta 
trpělivosti a práce. V květnu se také mladí hasiči umístili na 4. místě hry Plamen, JSDH zasahovala při požáru 
rodinného domu v Zaječově po zásahu bleskem a měsíc jsme uzavírali oslavou Dětského dne, kde si návštěvníci 
mohli vedle obvyklých disciplín pomazlit hada ze školní minizoo, zařádit si na trampolíně nebo bylo možné zažít 
drsnou jízdu s UAZ 469 po tankodromu. 
   V červnu jsme s panem Zdeňkem Karáskem oslavili jeho krásné životní jubileum, opět jsme pomáhali řídit 
parkování při akci Bahna 2014, proběhlo cvičení na hořícím vraku osobního automobilu, dohlíželi jsme na 
tradiční akci na Koupáku, podíleli jsme se v několika kolech na čištění strašické požární nádržky a mimo další se 
někteří naši zástupci připojili k oslavám 140. let od založení Sboru dobrovolných hasičů Břasy a pustili jsme se 
do oprav PRAGA V3S ARS. 
   V červenci se opět konal tábor v Bujesilech, v srpnu jsme asistovali u demolice rodinného domu a proběhlo 
v lese cvičení s motorovými pilami. Během prázdninových dní se samozřejmě usilovně pracovalo na technice a 
ani obvyklou údržbu zbrojnice jsme nešidili. 
   Začátkem měsíce září se u nás opět školili velitelé v přetlakové ventilaci. 18. září jsme pak cvičili v Darové na 
řece Berounce, jednalo se o záchranu osob z vodní plochy, vedle teorie jsme si vyzkoušeli i různé způsoby 
záchrany z vody, probrali jsme i stavění norné stěny k zachycení nebezpečných chemických látek na vodní 
hladině. 
   Školení a výcvik proběhl i v říjnu, tématem byl zásah do budovy a doplňování vody plovoucím čerpadlem. 18. 
října přišla většina aktivních členů posedět do restaurace na společnou večeři, zároveň se některým našim 
členům popřálo k významným narozeninám - Janu Hájkovi, Janu Matysovi a Janu Vajnarovi. Zhruba v polovině 
měsíce zasedal výbor SDH, mluvilo se hlavně o zábavě a o výroční schůzi, což budou první akce, které nás 
v roce 2015 čekají. 
    V listopadu byli za své úsilí malí hasiči v rokycanském bazénu řádit na tobogánu, Michal Havel a David 
Pecha prošli školením vedoucích pracovníků mládeže a starosta s velitelem sboru jednali se starostou obce. 
V prosinci jsme opět cvičili zásah na hořících vozech, tentokrát byly domluvené dva osobní automobily 
v Plzeňském skartu. 5. prosince Renault Midlum naposledy zahoukal na rozloučenou na pohřbu pana Zdeňka 
Karáska, který v červnu oslavil 90. narozeniny.  



   V novém roce všem čtenářům přejeme mnoho štěstí, zdraví, lásky a se strašickými hasiči ať se potkávají jen 
při příležitosti pálení čarodějnic, dětského dne nebo taneční zábavy…tu pro všechny příznivce chystáme na 21. 
2. 2015, budeme se těšit! Rozjařené přírodní živly ať v roce 2015 potkáváme co nejméně. 
                     Za SDH Strašice Lucie Šmídová 

 
Z dějin zahrádkářů ve Strašicích ***34. část*** 
           Po delší odmlce se opět vracíme k našemu vzpomínání z kronik ČZS ve Strašicích. V posledním 
pokračování jsme se procházeli rokem 1988. Tak tedy dnešní pokračování pro tento rok začneme rokem 1989, 
který byl poznamenán konáním VIII. Sjezdu ČZS. V kronikách je zaznamenáno:  Jak jsem již předznamenal v 
tomto roce došlo na počest sjezdu v celé členské základně ke zvýšené aktivitě, hlavně účastí na plnění volebního 
programu, zvyšování životního prostředí a zabezpečování potřeb členů. Během roku vstoupili do našich řad 4 
členové, bohužel na věčný odpočinek odešli Anděl František, MUDr. Černý Jan, Egermaier Zdeněk a tragickou 
smrtí zahynul v rakouských Alpách Ing. Plešmíd Antonín.  Při výroční členské schůzi 12.2.1989 byl doplněn 
výbor o př. Horského Boh., Janků Frant., Ing. Tejčka VI. a předsedou byl zvolen Vaněk Jan. Členové 
odpracovali v „akci Z“, při směnách NF, údržbě a celkové činnosti na zařízeních ČZS 
 1 047 hodin. Pokračovala soutěž „Rozkvetlá ulice“ mezi občanskými výbory. 1. místo obhájil OV 1 v prvé 
skupině a OV 3 ve druhé skupině. Pro členy bylo zajištěno 396 ovocných stromů a keřů, 50 kg sazečky a to vše v 
hodnotě 11 073,- Kč, dále 20 q vápence. Po několika neúrodných létech se mohla opět uskutečnit výstava ovoce 
a zeleniny. Bylo vystaveno 230 exponátů. Z toho 194 jablek, 14 hrušní, 22 zeleniny. Vystaveny zde byly i 
exponáty jablek ze Státního statku Rokycany – farma Vranov, hlavně neošlechtěné odrůdy. Výstavu navštívilo 
177 občanů, 295 dětí ZŠ a 29 dětí z MŠ. Výstavu také navštívil tajemník OV-ČZS př. Čepelák P.  a zástupci ZO-
ČZS z Těn, Cheznovic, Dobříva, Hrádku. Podíl na uspořádání a výzdobě celé výstavní místnosti měly ženy př. 
Vinšová, Havlová, Čermáková, Titlová 
M.  V třešňovce byla celkem dobrá úroda, 
která se prodala v hodnotě 840,. Kč našim 
občanům. Za uschlé stromy jsme zasadili 
10 ks nových třešní, z toho 5 ks „kaštanka 
a 5 ks napoleonka“. Tuto práci provedli 
př. Pálek, Vaněk, Bílek Fr. Pokračovalo 
moštování ovoce, které prováděli členové 
výboru zdarma. Ze strašických zahrad 
bylo prodáno 452 q sen do JZD. Byla 
provedena přednáška „Nová nebezpečná 
karanténní choroba rostlin“, která byla 
spojená s přednáškou hlavně pro ženy 
„Aranžování květin“. Uskutečnil se 
zájezd na výstavu „Klatovský karafiát“. 
Při příležitosti životního jubilea obdrželi 
od OV-ČZS „Čestná uznání“ př. Sova 
Karel a př. Kunc Karel. V soutěži NF ve 
Strašicích o nejaktivnější společenskou 
organizaci jsme dosáhli 3. místa a 
obdrželi odměnu 800,- Kč. Opět se nám 
nepodařilo získat mládež do „Kroužku 
mladých zahrádkářů“. Hodnotíme, že rok 
19898, byl rokem ve všech oblastech naší 
činnosti úspěšný, což bychom si přáli i v 
příštím roce. Tak tedy vypadal uplynulý 
rok 1989 a těšme se na rok 1990 – rok 
velkých revolučních přeměn v celé naší 
vlasti. ***Pokračování příště***  
ČZS Strašice M. Hofman. 



Skauting ve Strašicích – pokračování č. 28 

 V této kapitole se budeme vracet do roku 1972. Ten začal 
pozváním TJ Dukly Karlín na zimní  přechod Brd – tedy 
jejich části zvanou Hřebeny, na 12.února 1972. Zúčastnilo 
se nás 28 a ušli jsme z Dobříše do Všeradic 25 km ve 
sněhu. Celková účast pochodníků byla 950 lidí! Naši 
přepravu do Dobříše a potom z Všeradic tady ani není 
možné popisovat. Prostě komplikovaná! S příchodem jara 
se rozběhla řada akcí, kterých jsme se  zúčastňovali – např- 
v Rokycanech Výstava leteckých modelů, Okresní branný 
závod PO, brigády podle potřeby MNV apod. Nejvíce náročné byly přípravy na 2 tábory během prázdnin. A oba 
v červenci. Prvý proběhl na Otavě a v zapůjčené chatě Harmoniky Hořovice spolu s oddílem Mladých rybářů. 
Bylo nás celkem 69. Zde nás 5. července navštívili z Písecké organizace Svazu protifašistických bojovníků – 
předseda M.Hullinský a kapitán 311 bombardovací perutě z anglické RAF pan Jaroslav Friedl se zajímavým 
vyprávěním. Dny ubíhaly při hrách, koupání 
v Otavě, cestování do Písku, kde jsem si 
prohlédli vodní elektrárnu, Putimskou bránu, 
nejstarší kamenný most v Čechách a také 
cukrárnu. Týden uběhl jako voda a v sobotu              
8. července balíme a jedeme domů objednaným 
autobusem. Na tábořišti zůstává oddíl Mladých 
rybářů s vedoucím Josefem Šeflem a družina 
Tygrů s vedoucím Karlem Šnajberkem. Dnes si 
asi lze těžko představit, že  se na vodácký tábor 
odjíždělo druhý den, tedy 9-července a to 
16.7.72. Termíny se domlouvaly s ohledem na 
dovolené rodičů. Železnice tenkrát ještě přepravovaly lodě co nejblíž k tábořištím vodáků. Pro Vltavu to byla 
šumavská obec Lenora se známou sklářskou hutí. Při naší cestě – tedy plavbě po Vltavě  i ostatně finančně 
dostupných řekách jsme dodržovali tradiční zásady vodáků a drželi se informací v příručce „Kilometráž českých 
– tenkrát ještě československých řek.“ A tak jsme věděli, že první den máme čas doplout tak k Soumarskému 
mostu, kde je tábořiště na levém břehu. Podobně pak Horní Planá, Lipno – přehrada a u hráze  vysednout  z lodí 
a zajistit si jejich přepravu. (Ochotný povozník s koňmi – 10 km podél „Čertovy stěny“ do Vyššího Brodu a dál 
pod Rožumberka Českého Krumlova. Tady jsme si půjčili vozík od železničářů, vyvezli lodě nahoru k nádraží    
a  naložili do vagonu. Stanujeme nad nádražím. 
Příští den je neděle 16.červnence 1972 – ještě 
procházíme historickým Českým Krumlovem a 
potom na vlak a přes České Budějovice, Plzeň do 
Mýta a autobusem domů. Dovezli jsme si spoustu 
zážitků a poznání, jak se vytváří zodpovědnost za 
kamarády v neobvyklých situacích. Teď je asi 
vhodné vyjmenovat účastníky plavby podle posádek 
lodí: Dan, Vlastík Šmolík mladší, Toník Hlad, Jarda 
Šlejmar, Mirek Dvořák, Pepa Tomášek, Mirek 
Drmla, Jenda Kasík, Ruda Zubr, Jirka Švamberk, 
Pepa Weber, Fanda Mintora, Jirka Dammer, ved. 
Věra Šmolíková, Lenka Šeflů, Eva Uhlíků, Hana Dezortů, Eva Tomášků, Věra Šmolíková ml., Eva Stuchlíková, 
Milada Kunců, Dáša Šalenů, Věra Šeflů, Milenka Šmolíků, a Edita Klémů. A je po prázdninách a opět se 
scházíme při práci na nové klubovně u Padrťáku. A abychom nezapomněli na přenocování pod hradem Lopatou!  
A v zimě v chatě na Skládané skále! Tak jsme si alespoň ve stručnosti připomněli část činností oddílu Táborníků 
PO SSM během roku 1972. 

                                                                                                           Pro únorový Barňák 2015  Vlastimil Šmolík 



Zahájení letošního roku v muzeu 
RNDr. Martin Lang, Mgr. Tomáš Makaj 
 
  Čas neúprosně letí… Už běží zase další rok, kterým 
vstupujeme již do pátého léta, kdy Muzeum Středních Brd 
funguje jako celek, s oběma budovami a zahradou. Ovšem 
první budovu s expozicemi ve Vile jsme otevřeli již o rok dříve. 
Nadchází čas, kdy budeme muset složit závěrečný počty 
projektu „Areál zážitkové a poznávací turistiky Střední 
Podbrdsko, Strašice“ v programu ROP NUTS II - Jihozápad, 
z něhož jsme čerpali drtivou většinu financí na výstavbu muzea 
a turistické ubytovny. Čeká nás Závěrečná monitorovací 
zpráva, avšak je třeba konstatovat, že se jejích výsledků a 
případné následné kontroly nemusíme obávat. Veškeré peníze 
byly vynaloženy účelně, v souladu s podmínkami projektu a 
nyní skončí i podmínka tzv. udržitelnosti. Ta je stanovena 
právě na pět let od převzetí hotových staveb od dodavatele a kolaudace areálu jako celku. 
  Na konci ledna měla skončit výstava Strašického betlému a dalších obrazů Jindřišky Hánové. Ovšem pro stále 
neutuchající zájem veřejnosti bude výstava prodloužena až do 22. února. Následně připravujeme novou výstavu, 
která se tentokrát, pro výše zmíněné půlkulaté jubileum, bude týkat čistě a jenom našeho muzea. Připomeneme 
tak počáteční stav areálu, průběh rekonstrukčních prací i nejzajímavější milníky muzejní práce ve Strašicích. 
Vernisáž výstavy předpokládáme počátkem března. 
  Do Rady obce jsme zaslali naše letošní požadavky do rozpočtu, jež obsahují zejména výdaje na opravu 
netěsnosti hydroizolace SV nároží objektu Vily, jež způsobuje nepříjemnou vlhkost stěny v interiéru stálé 
expozice Archeologie a starších dějin. Tu bychom pak na nezbytně potřebnou dobu uzavřeli, abychom ji 
představili ve zcela nové podobě, jež by předvedla novým, neotřelým způsobem především nálezy ze Strašic a 
jejich okolí s důrazem na Vojenský újezd Brdy.  
  V této souvislosti je třeba uvést, že zákon o zrušení VÚ Brdy v lednu prošel Senátem Parlamentu ČR a již jej 
podepsal i prezident republiky. Od r. 2016 se tak někdejší vojenský prostor stane prostředím civilním, ovšem 
okamžitě po skončení armádního režimu zde začne fungovat Chráněná krajinná oblast Brdy. Tím je završeno 
pracovní úsilí nejen našeho muzea, ale hlavně celé obce Strašice. Připomeňme si, že na půdě obce vznikla již v r. 
2011 čtyřčlenná pracovní skupina složená ze starosty obce Jiřího Hahnera, obecního radního Mgr. Jiřího 
Kantora, vedoucího muzea RNDr. Martina Langa a tajemníka obce Mgr. Tomáše Svobody. Ta vypracovala 
koncepci správy a ochrany Brd po jejich opuštění vojskem, v dokumentu „Návrh na uspořádání území 
Vojenského újezdu Brdy po zrušení vojenského újezdu“. Tento materiál se stal výchozím pro další jednání na 
dotčených rezortech (obrana, vnitro, životní prostředí) a poprvé byl veřejnosti představen na semináři ve 
Společenském domě 29. 8. 2011. Lze konstatovat, že pouze vcelku jen s malými změnami se pak dokument stal 
osou výše uvedeného zákona. Je třeba znovu připomenout, že 
koncepce rozhodně nebyla naší iniciativou k jakémusi „vyhnání“ 
vojáků z Brd. Byla však včasnou a věcnou reakcí na koncepci územní 
a správní reformy vojenských újezdů v republice navržené právě 
Ministerstvem obrany, formulované pak v „Bílé knize“ z r. 2011. 
Ačkoliv území VÚ Brdy zůstane dál v tzv. ODOSu (Objekty Důležité 
pro Obranu Státu), a tedy i majetkově v rukou státu, obce zde 
dostanou možnost správy. To se týká tedy všech správních jednání a 
rozhodnutí. A do majetku obcí připadne přece jen něco: zdroje pitné 
vody a zařízení pro její jímání a úpravu a také historické lesní 
majetky – to poslední se však netýká Strašic. Avšak katastr obce 
Strašice se zvětšuje více než dvakrát návratem do historických hranic 
před r. 1949 a také připojením katastrálního území zaniklé obce 
Padrť. Na závěr dodejme, že naše muzeum výrazně spolupracovalo i 
na vyhlášení dvou objektů ve VÚ Brdy Kulturními památkami, tedy 
zámečku Tři trubky a nedaleké malé hydroelektrárny na Klabavě 
(Padrťském potoce). Zde odborně  spolupůsobil Mgr. Tomáš Makaj, 
který taktéž  zpracoval  kapitolu do studie o vlivu CHKO. Kapitola 
nese název Kulturně historický vývoj území a s její zkrácenou verzí 
se budou moci čtenáři Barňáku seznámit na následujících stranách.     
  V druhé polovině ledna vyšla nová knižní publikace Martina Langa 
„Barokní zámky. Příběhy a lidské osudy“. Vydala ji místní akční 
skupina (MAS) Aktivios v Nezdicích v rámci programu Venkov 



Plzni, součásti evropské akce „Plzeň – Evropské hlavní město kultury 2015“. Edici Venkovské baroko 
uspořádaly MASky Plzeňského kraje. Zmíněná knížka představuje barokní zámky a zajímavé osobnosti s nimi 
spjaté na území jižního Rokycanska a části jižního Plzeňska. Publikace je k dostání v pokladně muzea a v místní 
knihovně v ceně 180,- Kč. Slavnostní křest spojený s autorovou přednáškou na téma „Co se do knihy nevešlo“          
i prodejem s autogramiádou proběhne 21. února od 16 hod. v Městské knihovně v Mirošově. 
  Čas neúprosně letí, jak jsme poznamenali již v úvodu. Ale právě čas uběhlý, minulý, je základem a hlavním 
zájmem naší práce. Protože právě minulost nás může poučit, jak (ne)naložit s přítomností a budoucností. Jak se 
můžete přesvědčit, kdykoliv zavítáte k nám, do muzea. Vždy Vás uvidíme rádi. 
 
 

   Místní knihovna ve Strašicích, Muzeum Středních Brd a Brdská edice o.s. 

   Vás srdečně zvou na přednášku  

 „ Strašice v době barokní“ 

Místo konání: Malý sál Společenského 
domu ve Strašicích 

               Datum a čas: 19. února  od 
18 hodin. 

Poutavou historií Vás provede Mgr. Tomáš Makaj. Dozvíte se více o hutnictví na 
přelomu 17. a 18. století a proč žijí v okolí příslušníci rodu Dezortů. Projdeme se  
třicetiletou válkou a zjistíme, kdo byl zlotřilý Zenneti či prokletý hejtman Ignatius de 
Bois. Nakonec si prohlédneme strašické památky doby barokní a seznámíme se s  
historií jejich zrodu. Přednáška obsahuje obrazovou prezentaci a tak se zcela jistě nudit 
nebudete.                                                                                                     Vstupné dobrovolné. 

Obec   Strašice  pořádá zájezd do divadla  Brodway Praha na muzikál „Mýdlový princ“ 
19.března 2015 .Vstupenky k prodeji v Místní knihovně (371 793 400) 

Doprava zajištěna odjezd v 15.45 od OÚ. 



Z historie středních Brd I. 
 Mgr. Tomáš Makaj 
 
   Brdy, jejichž název je odvozován od slova brdo znamenající zalesněný kopec či útvar ve tvaru tkalcovského 
hřebene, se dostávají do historického povědomí první písemnou zmínkou roku 1275. V latinské zprávě je uveden 
text zmiňující  „prouincia Podbridye“ čili kraj Podbrdí. Ve stejném časovém období dochází ke kolonizaci 
oblasti Středních Brd, která nemá dlouhodobý charakter, ale slouží pouze k získání hospodářsky významných 
surovin. Z nich je to v první řadě dřevo o jehož zpracování máme sekundární informace díky tzv. lesním 
řemeslům, která se povedlo podrobněji zdokumentovat v poměrně nedávné době. Archeologické nálezy nám 
prokazatelně dokladují především pozůstatky dehtářství   a uhlířství, ty můžeme díky podrobným analýzám 
zařadit již do druhé poloviny 13.století. Další surovinou byla železná ruda, jejíž těžba významně ovlivnila další 
rozvoj regionu. Vznik dlouhodobých sídelních areálů v centru Brd nelze předpokládat vzhledem k tehdejším 
klimatickým a podnebným podmínkám. Dlouhodobější osídlení je zdokumentováno spíše v okrajových částech 
brdských hvozdů.  Právě  v těchto oblastech již dříve vznikala hradiště, jejichž hlavním smyslem byl především 
religiózní a mocensko hospodářský význam. Nejvýznamnějším brdským hradištěm byl Plešivec, ležící v 
katastrálním území obce Rejkovice, nacházející v severozápadním výběžku středních Brd nad řekou Litavkou. 
Archeologický materiál získaný z prostoru této významné lokality byl z větší části rámcově  zařazen do pozdní 
doby bronzové. Část nálezů ale spadá do doby mnohem starší a dokazuje nám přítomnost člověka již v neolitu    
a později také eneolitu. Časově se jedná o období od poloviny 6. do 3. tisíciletí před Kr.     Ze stejného období 
pocházejí také ojedinělé nálezy ze Svaté Dobrotivé a Strašic. Protipólem plešiveckého hradiště byl vrch Žďár, 
který leží sice již mimo oblast středních Brd, ale svým významem si jistě zaslouží naší pozornost neboť je 
obdobným strategickým bodem. Třetím významným  pravěkým hradištěm byl Třemšín, jehož pozůstatky 
výrazně velmi narušily novověké úpravy a tak dnes není zcela možné interpretovat nejstarší historii hradiště. 
Stejná teorie platí i o poněkud záhadném hradišti na Zavírce.  
   Oblast středních Brd se nám tedy jeví již od počátku lidského osídlení spíše jako hranice, která zůstává 
neosídlena a jejíž střed je prakticky neobývaný. Rozsáhlé lesy a přírodní bohatství ovšem přitahovalo lidskou 
pozornost i nadále. V době hradištní se objevily v okrajových částech Brd pouze ojedinělé osady, které 
významnějším způsobem nikterak nezasáhly do tvářnosti zdejší krajiny. Jiná situace však přichází s kolonizací     
a prospektorstvím druhé poloviny 13.století. Na  místě některých již dříve osídlených lokalit vznikají již větší 
opevněná sídla, vesnice a kostely. Mezi nejstarší opevněná sídla, vzniklá ve středověku, řadíme hořovický hrad   
s nímž jsou spojovány počátky šlechtického rodu Žerotínů. Archeologické prameny nám hrad řadí již do prvé 
poloviny 13.století a patří svou typologií 
mezi hrady  královské. Jedním z 
nejvýznamnějších rodů na Podbrdsku byl 
šlechtický rod Buziců s kančí hlavou v erbu, 
ten nechal zbudovat zhruba v téže době 
Rožmitál pod Třemšínem a hrad Třemšín. Se 
jménem stejného rodu je také spjat 
nejznámější hrad středních Brd Valdek. 
První písemná zmínka o něm je poprvé 
uváděna v predikátu Oldřicha Zajíce z 
Valdeka. Současně s těmito většími 
šlechtickými i královskými hrady vzniká 
celá řada drobnějších hrádků a tvrzí. Jejich 
hlavním účelem byla ochrana majetku a cest. Mezi tyto drobné hrádky počítáme kupříkladu celou soustavu 
hradů ochraňující strašickou kotlinu. Patřil sem centrální hrad ve Strašicích, dále hrad nad samotou Melmatěj 
řečený Vimberk, hrad na Královce a hrad nedaleko Kamenné, jenž byl dlouho zaměňován za hrad na Lipovsku. 
Neobvyklá koncentrace dodnes patrných tvrzišť nám potvrzuje, že vznikla především za účelem strážním            
a kontrolním. Tomu napovídá i jejich umístění, které souvisí s komunikační sítí či s nedalekými technologickými 
zařízeními zpracovávající dřevo nebo železnou rudu. Strašické panství v době svého rozkvětu patřilo mocnému 
rodu Rožmberků, kteří se svou severní doménu v průběhu první poloviny 14.století snažili scelit a majetkově 
rozšířit. Právě první polovina 14.století je pro region Středních Brd dobou rozkvětu.           ( pokračování příště) 



 

Komise pro kulturu, sport a turismus 
Strašice 

 zve všechny příznivce florbalu na tradiční 

Strašický  

Strašický 
florbalový turnaj 

V sobotu  28.2.2015  do místní tělocvičny Základní školy Karla 
Vokáče ve Strašicích 

Registrace 8.30 začátek 9.00  

(tým 4+1, hráči od 15-ti let) 

       Obec Strašice  

Vás srdečně zve dne 7.3.2015 od 20 hodin    
na tradiční  

   Obecní ples  

K tanci i poslechu zahraje kapela 
Signál, připravena bude tombola a  o 
předtančení se postará taneční škola 

p.Vášové.  

Vstupenky v předprodeji v Místní knihovně (371 793 400) od 
9.2.2015 .                                            Cena vstupenky 100 Kč. 

V příštím čísle najdete celou řadu zajímavých článků nejen z politického a kulturního dění v naší obci, ale 
naleznete zde i články o historii našeho regionu. Z důvodu nedostatku místa jsme posunuli cyklus Strašice 
v proměnách času do březnového čísla. Na závěr připomeneme změnu distribučního místa časopisu Barňák. 



 



 


